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در حالــی مــردم مارهــا را آزار 
می دهند یــا آنها را می کشــند که 
حتــی نمی داننــد اکثــر مارهــای 
ایــران غیرســمی هســتند بــه جز 

2مار خشکی زی ؛کبرا و افعی 
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عاشق مار است و هر جایی که مار باشد، او هم همراه 
تیمش حضور دارد. از شمال کشور تا جنوب شرقی ترین 
نقطه مرزی برای تهیه سم مارهایی که پادزهر می شوند، 
سفر می کند و سالانه جان بیش از 4تا 5هزار مارزده را 
در کشــور نجات می دهد. وی تا سرحد جان مارها را 
دوست دارد؛ هر چند که چند باری هم خودش را مورد 
لطف قرار داده و نیش زده اند یا حتی برای یافتن شان 
گرفتار توفان و بیابان شده است. 8سالی هم می شود 
که در مؤسسه تحقیقاتی و سرم سازی رازی به عنوان 
کارشناس در آزمایشــگاه حیوانات سمی مشغول به 

فعالیت شده و مهم ترین بخش فعالیتش همان چیزی 
اســت که دوســت دارد؛ کار کردن با مارهای سمی.

صحبت از دکتر علی سالمی  است که شاید خیلی ها 
ندانند سال هاست در کنار ســایر دانشمندان بخش 
حیوانات سمی مؤسسه تحقیقاتی و سرم سازی رازی 
چه خدماتی برای حفظ سلامت مردم و ارتقای کیفیت 
زندگی مارها انجام می دهد. تمام تلاشــش افزایش 
آگاهی مردم درباره این خزنده به ظاهر خطرناک، اما 
به شدت مفید است. این روزها هم گرفتاری عجیبی 
دارد؛ نگهداری از ســیاه  ماری که اگر کسی را نیش 
بزند، هیچ پادزهری برای نجاتش وجود ندارد؛ ماری 
که ساکن بومی شبه قاره هند و پاکستان است و انتهای 
پراکنشش به جنوب شــرق ایران می رسد، اما طی 

ســال های اخیر گزارش هایی از گزش این مار وجود 
داشته اســت. همکاران این کارشناس می گویند که 
وقتی برای غذا دادن به این مار باید شــخصا دهانش 
را باز کند، بیم آن را دارند که دچار مارگزیدگی شود. 
خودش هم می خندد و می گوید: »بایــد مار را زنده 
نگه داریم تــا تحقیق و مطالعه تهیه پادزهر ســم او 
تکمیل شود و دوباره به طبیعت برگردد، اما اگر نیش 
بزند، دیگر کارمان تمام است.« سالمی در گفت وگو با 
همشهری حرف های جالبی مطرح می کند؛ از سال هایی 
که تمام تمرکزش حتی تا مقطع دکتری را صرف مارها 
کرده؛ از شناســایی و تولیدمثل آنها تا نحوه زندگی 
و حفاظت شــان. همچنین تلاش هایی که برای حفظ 

کیفیت زندگی آنها داشته است.

بی  مـــــــــــــــــــــــــار زندگی نکنیم
گفت وگو با کارشناسی که مسئول شناسایی مار برای گرفتن زهر مار است و این روزها با یک مار 

خطرناک برای تهیه نخستین پادزهر گزش آن سروکاردارد

مریم سرخوش گفت و گو
روزنامه نگار

 چند دلیل براي یك معطلي 
کلافه کننده

همین چند روز پیش بــود که آیین افتتاحیه نوســازی و 
 بهســازی داروخانــه شــبانه روزی مرکزی جمعیــت
 هلال احمر برگزار شــد؛ داروخانه ای که روزانه پاسخگوی 
۱۲۰۰ تا ۱۵۰۰ مراجعه کننده است و خود مسئولانش همان 
زمان هم اعلام کردند که با توســعه داروخانه احتمالا تعداد 
مراجعه کنندگان افزایش خواهد یافت.  مشکل اما اینجاست 
که مردم از معطلی های طولانی در این مرکز کلافه شده اند 
معطلی هایی که گاهی بیش از یک تا ۱.۵ ساعت هم به طول 
می انجامد و این در حالی است که در آیین افتتاحیه مسئولان 
حاضر در این مراســم اعلام کردند که دوره انتظار بیماران 
برای دریافت دارو حداقل ۵۰ درصد کاهش پیدا خواهد کرد. 

2 ساعت معطلی در سرما 
مریم، یکی از مراجعه کنندگان به این داروخانه اســت و به 
همشهری آنلاین می گوید: چند شب پیش ساعت 9:4۵  شب 
وارد این داروخانه شدم و زمان خروجم بعد از ۱۱ بود. کلافه 
شده بودم و نمی دانستم که باید چه کنم. افراد زیادی هم در 
این داروخانه حضور داشــتند که از معطلی های یک ساعته 
خسته و گلایه مند بودند.  او ادامه می دهد: این داروخانه در 
منطقه ای قرار دارد که روزها به دلیل طرح ترافیک نمی توانیم 
به اینجا مراجعه کنیم و ناچار شب ها می آییم، اما فقط یک 
باجه پذیرش و یک باجه عرضه دارو فعال بود و همین مسئله 

باعث معطلی مردم شده بود.
آقای جوادی هم تجربه خریــد دارو از داروخانه هلال احمر 
را دارد و اینکه دیروز صبح بــرای دریافت یک داروی خاص 
که تنها در این داروخانه موجود بوده چیزی حدود ۲ ساعت 
معطل مانده. او هم در توضیح بیشــتر به همشهری آنلاین 
می گوید: داروخانه ۲9 فروردین و ۱3 آبان دارو را نداشتند و 
با پرس وجو متوجه شدیم که این داروخانه دارد. خرید دارو 
برایمان حیاتی بود وگرنه قید خریدش را با این همه معطلی 
می زدیم. این هم در حالی است که اکنون دوباره شیوع کرونا 
و آنفلوآنزا بیشتر شده و آنقدر جمعیت در داروخانه ازدحام 
می کنند که برای این معطلی های طولانی باید در ســرما و 

بیرون بایستیم.

یک عکس از ازدحام و صف طولانی دریافت دارو در داروخانه 
هلال احمر هم در فضای مجازی دست به دست می شود که 
تاییدکننده همین شرایط است؛ ازدحام مردم روی صندلی ها 

و صف طولانی که تشکیل شده است.
دلیل تاخیر در عرضه دارو چیست؟ 

دکتر فراز امامــی، مدیــر داروخانه هلال احمــر درباره 
معطلی های دریافت دارو برای بیماران به همشهری آنلاین 
می گوید: در ماه های آخر سال شلوغی تمام داروخانه ها در 
سطح کشور کاملا طبیعی اســت. در بهار، تابستان و پاییز 
هر میزان نسخه که داشته باشــیم در زمستان تقریبا ۱.۵ 
برابر افزایش پیدا می کند. از ســوی دیگر مشــکلاتی هم 
وجود دارد که باعث این تاخیر در عرضه دارو می شود.  او در 
توضیح بیشتر بیان می کند: بیش از 9۵ درصد نسخ تاییدیه 
اینترنتی می خواهد و کندی اینترنت بر زمان انتظار بیمار 
تأثیر دارد. از سوی دیگر ممکن است سایت وزارت بهداشت 
-تیتک- قطع باشد یا سامانه های بیمه ای دچار قطعی شده 
باشند. بارها چنین اتفاقی در قطعی سامانه ها رخ داده و ما 
ناچار بودیم که بیمار را معطل نگه داریم. گاهی این مشکل 
وجود دارد که سامانه  مرتبط با بیمه ها حتی پس از ۲ تا 3 
ساعت هم وصل نمی شود و حتی بیماران قید دریافت دارو 
را می زنند. امامی با بیان اینکه در برخی موارد هم مشــکل 
کندی اینترنت و قطعی سامانه ها وجود ندارد، به یک نکته 
دیگر اشاره می کند و می گوید: پس از بازسازی داروخانه بیش 
از 3۰ درصد تعداد نسخ افزایش پیدا کرده که برای تایید آنها 
ما ملزم به ثبت بارکد داروها و ثبت در سامانه تیتک هستیم. 
همین مسئله هم باعث شده که زمان انتظار مراجعان بیشتر 
شود. مدیر داروخانه هلال احمر درباره آمارهای زمان انتظار 
مراجعان هم توضیح می دهد: این آمارها نشان می دهد که اگر 
تمامی شرایط مهیا باشد، در زمان خلوتی چیزی حدود ۱۰ 
تا ۲۰ دقیقه و در شلوغی هم چیزی حدود 4۰ تا 4۵ دقیقه 

عرضه دارو به بیماران طول می کشد. 
به گفته این مسئول پس از بازسازی داروخانه تعداد باجه ها 
افزایش پیدا کرده و به ۱9 باجه رسیده، اما باید این مسئله را 
هم در نظر گرفت که میزان مراجعات هم 3۰ درصد افزایش 
پیدا کرده و به همین دلیل بیماران پشت صف می مانند. اگر 
مشکلات سایت و اینترنت هم وجود داشــته باشد که این 

تاخیر بیشتر می شود. 
این مســئول تاکید می کند: ما ناچار به معطل نگه داشتن 
بیماران و مراجعان هستیم تا داروی خود را به صورت بیمه ای 
دریافت کنند. در صورت اختلال در سامانه ها و تایید نشدن 
نسخ آنها مجبور به خرید دارو با قیمت آزاد هستند و ما تلاش 

می کنیم که چنین اتفاقی برای آنها رخ ندهد. 

عدد خبرکوتاه تر  از گزارش

راهکارهای درمان سرفه خشك
سردترین روزهای سال فرا رسیده اند. در این روزها بسیاری 
از ویروس هایــی که می تواننــد باعث ابتلای افــراد به انواع 
ســرماخوردگی ها شــوند، در هوا پراکنده هســتند. یکی از 
عوارض ســرماخوردگی سرفه خشک اســت. سرفه خشک 
 می تواند تبدیل به عارضه ای طولانی و دیردرمان شود، اما برای 
کوتاه کردن مدت بروز سرفه های خشک راهکارهای طبیعی 
وجود دارد. شاید برای شــما هم پیش آمده باشد که با وجود 
نوشیدن آب گرم در طول روز، با سرفه خشک و گلودرد دست 
و پنجه نرم می کنید. در این مطلب بــه چند درمان قدیمی 
اشاره کرده ایم که می توانند به طور طبیعی به بهبود گلودرد و 

سرفه خشک کمک کنند.

لیمو، نعناع و پودر شیرین بیان
برای تهیه این محلول درمانی ساده، یک قابلمه آب بردارید، چند 
برش لیمو، نعناع تند و پودر شــیرین بیان را به آن اضافه کنید. 
این مخلوط شفابخش را دم کرده و خوب صاف کنید و عسل به 
آن بیفزایید و خوب مخلوط کنید. نوشیدن این چای با کاهش 
التهاب به تسکین درد کمک می کند و وجود آنتی اکسیدان ها در 
لیمو، شیرین بیان و عسل می تواند به تسکین و التیام درد کمک 

کند و در درمان سرفه خشک بسیار موثر است.
شیر زردچوبه، زنجبیل و عسل

برای تهیه این ترکیب شــفابخش، شیر را بجوشــانید و پودر 
زردچوبه، کمی فلفل ســیاه، زنجبیل رنده شده و عسل به آن 
اضافه کنید. آن را به خوبی مخلوط کرده و به صورت گرم بنوشید 
تا سرفه های خشک را التیام بخشد. اثر این مواد می تواند به رفع 

ناراحتی ناشی از سرفه خشک کمک کند.
سرکه سیب و عسل

برای تهیه این نوشــیدنی، مقدار کمی سرکه سیب را به همراه 
عســل و آب گرم مخلوط کنید. خاصیت گرم و تسکین دهنده 
این نوشیدنی، آن را برای التیام سرماخوردگی، سرفه خشک و 

احتقان عالی می کند.
چای زنجبیل

این نوشــیدنی ســاده را می توان با دم کــردن زنجبیل تازه و 
برگ های تولسی )نوعی ریحان( و مخلوط با عسل درست کرد. 
این ترکیب دلچسب دارای خواص ضد التهابی و ضد میکروبی 

است که به بهبود گلودرد و کاهش سوزش کمک می کند.

بــرای  کشــور،  در  بیمارســتانی 
اینکــه راه انــدازی شــده و بــه چرخــه 
خدمات رســانی وارد شــوند، نیازمنــد 
نیــروی انســانی هســتند که متأســفانه 
کمبود آن، باعث شــده تا ایــن تخت ها 
معطــل بماننــد. ظاهــرا جــذب نیــروی 
انســانی در بدنــه بهداشــت و درمــان 

کشور با تأخیر همراه است.
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تخت

کلان بیمارســتانی حضــرت مهــدی در 
مرکــز، غدیــر در شــمال تهــران و حکیم 
در جنــوب پایتخــت بــا کمبــود نیــروی 
پرســتاری مواجــه هســتند تــا بــه طــور 
کامــل بتواننــد از ظرفیت هــای خــود 
برای خدمات رســانی ســود ببرند؛ البته 
نخســتین مرحله اســتخدام، بــا آزمون 
اســتخدامی مهرمــاه برگــزار شــده، امــا 
مراحل بعدی با سرعت پیش نمی رود.

3
پروژه  

افزایــش تعرفه هــای پزشــکی ســال بعد، 
در حالی محل نقد قرار گرفته که به گفته 
مدرکیان، عضو شورای عالی نظام پزشکی، 
تعرفه های غیرواقعی منجــر به خودداری 
پزشکان از ارائه برخی خدمات پرریسک 
در شهرســتان ها شــده اســت. این باعث 
شــده تا مردم بــرای انجام ایــن عمل های 

جراحی به پایتخت بیایند.
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درصد 

نمک و حتی کمتر از آن، در نان مورد استفاده 
قرار می گیرد؛ این در حالی است که تا سال ها 
پیش نمک مورد استفاده در نان 3گرم بود؛ 
یعنی مردم فقــط از این طریق 3گرم ســدیم 
و نمــک از نــان دریافــت می کردنــد. به گفته 
کارشناسان تغذیه، ذائقه چربی و نمک پسند 

غذایی ایرانی ها باید اصلاح شود.

1گرم 

هماهنگی 61خیریه در حوزه سرطان
محمد جهانگیری، عضو هیأت مدیره شبکه ملی سرطان:۶۱ خیریه فعال در حوزه سرطان در همایش 

دسترسی عادلانه همگانی به خدمات و مراقبت ها در بیماری سرطان، با شعار بشناسیم، همصدا شویم و 
تأثیرگذار باشیم، گردهم می آیند تا مرهمی بر رنج بیماران و خانواده آنان باشند.

تولیدکنندگان واکسن سرگرم کارند
سیدحیدر محمدی، رئیس سازمان غذا و دارو:حدود یک  سال اســت که برخی از تولیدکنندگان درخصوص 
تولیــد واکســن های »روتاویــروس«، »پنوموکــوک« و »مننگوکوک« مشــغول به فعالیت هســتند تــا ورود این 

واکسن ها به برنامه واکسیناسیون کشور با سرعت دنبال شود.

آرش نهاوندی؛ روزنامه نگارسلامت

 همکارانتان مهم ترین ویژگی 
شما را عشق به مارها عنوان می کنند. 
چه شد که تصمیم گرفتید در این حوزه 

فعالیت کنید؟ 
علاقه من به خزنــدگان به خصوص مارها از 
محیط زندگــی خودم درجوانی آغاز شــد، 
درواقــع ازهمــان کوهنوردی هایــی که با 
جانوران مختلف مواجه می شــدم. ازهمان 
زمان هم بســیار کنجکاو بودم که چرا مردم 
از مارها می ترسند یا آنها را می کشند و اینکه 
چرا مارها ایــن میزان ناشــناخته و مرموز 
جلوه داده می شــوند. تصور می کردم مارها 
جزو مظلوم ترین خزندگان هستند. مظلوم 
بودنشــان هم به این دلیل اســت که مردم 
آنها را به دلیــل ماهیت وجودی شــان آزار 
می دهند یا می کشند؛ بدون اینکه راجع به 
آنها چیزی بدانند. مــردم گاهی مارهایی را 
می کشند که ســمی هم نیستند؛ به همین 
دلیل تحقیقات من روی مارهای ایران شروع 
شــد و می خواســتم کاری کنم که حداقل 
ســطح کیفی زندگی این خزندگان افزایش 
پیدا کند و مردم آنها را بیشــتر بشناســند. 
به هر روســتا و منطقه ای که سفر می کنم 
تمام تلاش من این است که آگاهی ساکنان 
آن منطقه نســبت به مارها افزایش پیدا 

کند. مردم نســبت به خزندگان کاملا 
ناآگاه هستند؛ حتی مارمولک ها را 

می کشند؛ چون تصور 
می کنند که دم سمی و 
حاوی سیانور دارند. این 

نیست مسئله به هیچ عنوان صحیح 
و آنها فقط دمشان را جدا می کنند تا برای 
نجات جانشان فرصت داشته باشند. مردم 
مارها را می کشــند تا آنها را نیش نزنند؛ 
درحالی که مارها بی دلیــل اقدام به نیش 

زدن نمی کنند.
 همیــن علاقه مندی باعث 
شــد که به عنوان یکی از کارشناسان 
شناسایی مار و زهرمار در نقاط مختلف 

کشور برای مؤسســه تحقیقاتی و 

سرم سازی رازی انتخاب شوید؟ 
من از ســال 94در این مؤسســه مشغول 
به کار شدم. شناسایی مارها یک علم است. 
در این علم تک تک گونه های  مارشناسایی 
می شــوند. ما نمی توانیم از ظاهر، رنگ یا 
رفتار مار، گونه آن را شناسایی کنیم، بلکه 
نیاز است که صفات مورفولوژیکی آنها مورد 
بررســی قرار بگیرد؛ البته شناسایی مارها 
برای کارهای تحقیقاتی مؤسسه، از سوی 
صیادهای آموزش دیــده در منطقه  انجام 
می شــود. آنها مارها را می شناســند و هر 
صیاد برای همان استان محل زندگی مارها 
انتخاب شده است. عکس های اولیه را برای 
ما ارسال می کنند و اگر جزو 6گونه 
مارهای سمی مدنظر باشند 
)افعی جعفری، افعی 
قفقاری، 

افعی شــاخدار، افعی زنجانی، گرزه  مار و 
کبری کاسپین( ما در آنجا حاضر می شویم 
و عملیات سم گیری در همان نقطه انجام 
می شود. مارها پس از نخستین سم گیری در 
همان نقطه ای که صید شده اند، رهاسازی 
می شوند. در این ســفر ما تمامی ملزومات 
بهداشــتی را هم با خــود داریــم؛ چون 
سم گیری باید در محیطی کاملا بهداشتی 

انجام شود.
 آیا ســم گیری، مارها را در 

معرض خطر قرار می دهد؟ 
با اینکه که برخی عنوان می کنند مارها در 
سم گیری دچار عفونت دندان، شکستگی 
فک و... می شــوند، اما این اقدام آسیب زا 
نیست؛ البته اگر از سوی افراد غیرحرفه ای 
انجام شود، این اتفاق می تواند رخ دهد، اما 
تیم حرفه ای مؤسسه رازی به گونه ای عمل 
می کنند که هیچ آســیبی بــه مارها وارد 
نمی شود و حتی بقای مار سم گیری شده 
هم مدت ها مورد مطالعه قرار می گیرد تا 
زندگی آنها دچار اختلال نشده باشد. هیچ 
شوک الکتریکی، حرکات خشونت آمیز یا 

حتی بیهوشی هم در مارها رخ نمی دهد.

 به نظر شــما چرا مارها مهم 
هستند؟ 

در حالی مردم مارها را آزار می دهند یا آنها را 
می کشند که حتی نمی دانند مارها به 3دسته 
سمی، نیمه سمی و غیرسمی تقسیم می شوند 
و اکثر مارهای ایران هم غیرسمی هستند. به 
جز ۲مار خشکی زی -کبرا و افعی - مارهای 
دیگر غیرسمی و نیمه سمی هستند که خطر 
کمی برای انســان ها دارند. کلمه بیمار هم 
ریشه در همین موضوع دارد که وارد فرهنگ 
انسانی شده است. در گذشته زمین هایی که 
خالی از مار می شدند، به آنها بی مار می گفتند؛ 
چون بدون مار جونده وجــود ندارد، خاک 
زمین سفت می شود و قابل کشت هم نیست. 
حتی نماد بهداشت جهانی هم یک مار است. 

مارها، نماد سلامت و بهداشت هستند و 
تهیه پادزهر از سم آنها هم سالانه جان 
بســیاری را نجات می دهد. یک بار هم 
در طبیعت یک گرزه مار دســت من 

را نیش زد، اما ســم منتقل نشد. 
آن زمان تصور من این بود که 

آن مار ارزش سمی 
که داشــت را 
و  می دانست 

نمی خواست آن را تخلیه 
کند.

 آیا مارهــا در هرحالتی نیش 
می زنند یا دلیل خاصی برای این کار دارند؟ 
دلم می خواهد مردم این نکته را بدانند که 
مارها هیچ زمانی بدون دلیل نیش نمی زنند. 
آنها اگر با خوراک و غذا مواجه نباشند، تنها 
در حالتی اقدام به نیش زدن می کنند که 
خودشان را در معرض خطر ببینند. آنها 
ابتدا در حالت دفاعی قرار می گیرند و 
هشدار می دهند. اگر هشدارشان 
جدی گرفته نشود، شروع به 
حرکات تهاجمی می کنند 
و در نهایت می گزند. مارها 
از انســان ها می ترسند و 
بــه همین دلیــل رفتار 
تهاجمی دارنــد. افراد اگر 
بی تفــاوت باشــند و فاصله 
بگیرند، قطعا هیچ مشکلی ایجاد نخواهد شد.
 شما سفری هم برای بررسی 
مارهای عراق داشــتید  دلیل این سفر 

چه بود؟ 
یکی از کارهای بزرگی که در مؤسسه رازی 
در حال انجام است، ســاخت پادزهر برای 
کشور عراق است. مارهای کشور عراق با ما 
مشترک هستند، اما ۲دلیل داریم که پادزهر 
آنها با اســتفاده از مارهای خودشان انجام 
شــود؛ اول اینکه ذخایر پادزهری خودمان 
کاهش پیدا نکند و دوم اینکه ســم گیری از 
مارهای بومی همان منطقه انجام شــود. به 
مناطق مختلفی از کشور عراق سفر کردیم 
و از مارهای مختلف در این کشور سم گیری 
انجام و به ایران ارسال شد. پادزهر تولید شده 
 از این ســم ها دوباره به عراق ارسال خواهد 

شد.

80
گونه مار در 
ایران وجود 
دارد که بخش 
قابل توجهی از 
آنها غیرسمی 
هستند. 

6
گونه مار سمی 
در کشور وجود 
دارد؛ 5گونه 
افعی و یک 
گونه کبری. 
کبراها فقط در 
شمال شرق 
کشور وجود 
دارند.

2
مدل پادزهر از 
مارهای ایرانی 
تهیه می شود؛ 
هگزاوالان )رفع 
زهر 6گونه مار( 
و پنتاوالان )رفع 
زهر 5گونه مار(

10
درصد از 
گزش ها در 
کشور توسط 
مارها صورت 
می گیرد؛ چیزی 
حدود 7 تا 8هزار 
مارگزیدگی 
 در سال

 یك محوطه برای پرورش مار 
علی سالمی، کارشناس آزمایشــگاه حیوانات سمی: بخش پرورش مار  
تقریبا نوپاست و حدود 2سالی می شود که راه اندازی شده است. از بین 6گونه مار 
سمی در کشور ما یك اولویت بندی برای پرورش انجام دادیم. نخستین اولویت ما 

افعی قفقازی بود. این گونه به دلیل تخریب محیط زیست، ویلاسازی ها، کشاورزی های 
صنعتی، کودهای شیمیایی و کمتر شدن فضای زندگی در معرض تهدید قرار دارد. برای 

اینکه دسترسی خودمان را کم کنیم و برداشت این مار سمی از طبیعت کاهش پیدا کند، 
اقدام به راه اندازی این بخش برای تکثیر این گونه کردیم. این محیط شبه طبیعی است و حتی 

رنگ دیوار، جنس خاک و نوع سنگ ها هم براساس محل سکونت این مار در رشته  کوه های البرز 
اســت. مارها در اینجا زندگی طبیعی دارند و حتی امکان شکار وزغ، بچه موش و مارمولك هم 
برای آنها فراهم شده اســت. این مارها هر 2 ماه یك بار برداشت و سم گیری و سپس در محیط 
رهاسازی می شوند. این شبه محیط برای زندگی مارها مناسب هم شده چون آمار زایمان های 

موفق آنها هم قابل توجه است.

درصد 40
مارگزیدگی ها اگر درمان نشوند، 
منجر به مرگ می شوند، اما برای 
تمامی مارگزیدگی ها در کشور 
پادزهر وجود دارد به جز یک 

گزش؛ سیاه  مار 
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